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LES FRANQUESES DEL VALLÈS

El municipi de Les Franqueses del Vallès està situat a la comarca del Vallès Oriental, just al costat de Granollers. Formen el 
municipi els pobles i parròquies de Corró d’Avall, Bellavista, Llerona, Corró d’Amunt i Marata. Amb uns 20.000 habitants compta 
amb 29,5 quilòmetres quadrats d’extensió. A nivell històric sembla que cap al 1025 el comte de Barcelona, Berenguer Ramon 
I, va donar el privilegi de ‘franqueses’ o territori franc a la zona. Aquest privilegi donava als pobladros el lliure dret sobre béns i 
propietats. En aquell temps Les Franqueses comprenia els quatre pobles actuals més Granollers, Palou, l’Ametlla del Vallès, la 
Garriga, Samalús, Martorelles, Santa Agnès de Malanyanes i la Roca del Vallès. A nivell patrimonial destaca l’edifici modernista 
de l’Ajuntament, l’Esgléis de Santa Coloma de Marata (segle XI), l’Església de Santa Maria de Llerona o la Torre de Seva. Gen-
tilici: franquesí i franquesina. El seu alcalde és Francesc Colomé (PDeCAT).
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FACILITAR EL DIA A 
DIA DELS MUNICIPIS 
Hem tancat el 2018 amb una sèrie de sessions al territori 
centrades en com els ens locals estan aplicant la nova Llei 
de Contractes del Sector Públic. L’objectiu ha estat debatre 
en quin punt es troben, quines dificiultats i dubtes tenen i, so-
bretot, superar les possibles pors que hi poden haver davant 
d’aquest gran canvi en la contractació.

La contractació és un dels aspectes que més preocupen a 
les administracions locals. A banda de tots els canvis norma-
tius i requisits, un aspecte important per a una administracó 
local és ser totalment transparent en els processos de licita-
ció de qualsevol servei. A més, cal assegurar es contracta 
de forma correcta i amb l’absoluta seguretat jurídica.

Davant de qualsevol canvi normatiu sempre sorgeixen dub-
tes o interpretacions poc clares. Precisament, les jornades 
organitzades per l’ACM buscaven intercanviar impressions, 
aclarir possibles dubtes i donar l’empenta perquè els tèc-

nics i responsables de compres i contractació dels ens lo-
cals s’animin a fer el pas cap a la contractació electrònica. 
Prova de l’èxit i de l’interès que suscita el tema, són els quasi 
400 tècnics que van participar a les sessions de Tarrago-
na, Girona, Lleida i Barcelona. Tots ells van poder conèixer i 
interactuar amb altres responsables de contractació d’ajun-
taments o consells comarcals que ja han fet el pas cap a la 
contractació electrònica. Rapidesa, facilitat i simplicitat són 
les característiques que més van destacar per animar a fer 
aquest pas.

D’altra banda, des d’aquest mes de desembre l’actual alcal-
de de La Seu d’Urgell, Albert Batalla, és el nou secretari ge-
neral de l’ACM. Substitueix Marc Pifarré després de set anys 
al càrrec, amb la voluntat de mantenir l’empenta de l’entitat 
municipalista i consolidar-la com una entitat de serveis als 
ens locals. Ser la seva veu, però sobretot, facilitar-los amb 
eines i estratègies el seu dia a dia, és la filosofia de l’ACM. 
Amb aquesta voluntat iniciem el 2019, sent conscients que 
cal ser autoexigents per afrontar els reptes que el municipa-
lisme català tindrà en els propers anys. El primer seran les 
eleccions municipals del proper maig. Una data molt relle-
vant, ja que es compliran 40 anys de les primeres eleccions 
democràtiques a Catalunya.

EDITORIAL
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LA LLEI DE CONTRACTES

400 TÈCNICS A LES JORNADES SOBRE LA 
IMPLEMENTACIÓ DE LA LLEI DE CONTRACTES
Les quatre demarcacions catalanes, Llei-
da, Girona, Tarragona i Barcelona, van 
acollir jornades de l’ACM per analitzar la 
implementació de la Llei de Contractes en 
les administracions locals. Unes 400 tèc-
nics i responsables de contractació de les 
administracions locals van assistir-hi.

L’objectiu era analitzar com s’està aplicant 
la nova Llei de Contractes del Sector Pú-
blic (LCSP), que va entrar en vigor fa una 
mica més de mig any. La sessió s’estruc-
turava en tres blocs temàtics, i amb dos 
ponents que contraposaven el seu punt 
de vista durant una hora.

En un primer bloc es va tractar la gestió 
dels contractes menors i les tipologies 
dels procediments simplificats. El tècnic 

dels Serveis Jurídics de l’ACM, Àlex Tarro-
ja, Berta Gratacós cap del servei de con-
tractació de l’Ajuntament de Girona i Ru-
bén Guimerà responsable de compres de 
Barcelona Serveis Municipals (BSM), em-
presa de l’Ajuntament de Barcelona que 
gestiona el zoo, anella olímpica o aparca-
ments entre d’altres, van exposar les limi-
tacions en les restriccions temporals d’ad-
judicació als contractistes dels contractes 
menors, majoritaris quantitativament a tots 
els ens locals, i com resoldre administra-
tivament els nous expedients simplificats 
que la llei preveu com a nous.

Regina Pauné de l’Ajuntament de Sant 
Vicenç dels Horts, Jordi Voltas, cap de 
compres i patrimoni de l’Ajuntament de 
Reus i Adrià Soler, tècnic de contractació 

de l’Ajuntament de Martorelles, van apro-
fundir en la selecció dels criteris d’adjudi-
cació de les licitacions, tenint en compte 
criteris de valoració respecte la qualitat, i 
també la introducció de clàusules socials 
i ambientals dins la contractació, una de 
les obligacions que des de la directiva de 
contractació de la Unió Europea es pretén 
aconseguir amb la contractació dels po-
ders públics.

El darrer va ser l’apartat dedicat a la con-
tractació electrònica amb Llum Bruno, se-
cretària general del Consell Comarcal del 
Bages, Verònica Arasa, tècnica de secre-
taria de l’Ajuntament d’Amposta, i Jordina 
Moltó de la Central de Compres de l’ACM, 
incidint en els aspectes tècnics de la seva 
implementació pràctica.

Una vuitantena de persones van assistir a la sessió de Barcelona.Lum Bruno, Jordina Moltó i Verònica Arasa.

Isidre Virgili i Carles Bassaganya encetant la jornada, amb Rubén Guimerà i Àlex Tarroja esperant per intervenir.
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LA LLEI DE CONTRACTES

Jordi Voltas, cap del servei de compres i 
patrimoni de l’Ajuntament de Reus

Estan preparats els ajuntaments per afrontar el nou 
paradigma relació qualitat-preu en els criteris d’adjudicació?
Aconseguir la millor relació qualitat-
preu és un objectiu que, a nivell d’eco-
nomia domèstica en les nostres com-
pres privades, el tenim molt present. 
En canvi, en l’àmbit de la contractació 
pública, ha estat la nova LCSP, arran 
del que estableixen les directives co-
munitàries, la que ens obliga a tenir-lo 
en compte en el moment de determinar 
els criteris d’adjudicació dels contrac-
tes en els plecs.

Els Ajuntaments crec que sí que estem 

preparats, amb caràcter general, per 
afrontar aquest nou paradigma, però 
considero que hi ha d’haver un canvi 
de xip dins les organitzacions i sobretot 
molta formació als responsables dels 
contractes, en tant que encarregats del 
disseny dels objectes dels contractes i 
experts en les respectives matèries, ja 
que, tot i que tenim una llei nova que 
ens obliga a tenir en compte aquest 
paradigma, si no hi ha formació als res-
ponsables, estarem igual que abans 
de l’entrada en vigor de la nova llei.

Regina Pauné, cap de la Unitat de Secretaria 
a l’Ajuntament de Sant Vicenç dels Horts

Com esteu implantant a 
l’Ajuntament de Santt Vicenç 
les condicions especials 
d’execució? I la contractació 
responsable socialment, 
ètica i mediambiental?

El principal inconvenient en la seva 
aplicació, sobretot en Ajuntaments 
mitjans/petits, és la falta d’eines 
que es disposa pel seu seguiment 
durant la vigència del contracte. De 
poc ens serveix tenir unes condi-
cions d’execució exhaustivament 
detallades en uns Plecs si després 
no disposem de suficients mitjans 
per a poder controlar el seu com-
pliment. Per tant, serà millor esta-
blir-ne poques i que el responsable 
del contracte les pugui comprovar 
de forma efectiva; i conseqüent-
ment, triar la condició especial de 
tipus mediambiental, social o relati-
va a l’ocupació de les exigides per 
l’art. 202.2 LCSP no tant per la fi-
nalitat que es vulgui potenciar sinó 
més per les eines que es tinguin a 
l’abast per a fer-les complir de for-
ma adient. 

Rubén Guimerà, responsable de compres de 
Barcelona Serveis Municipals (BSM)

Com una organització ha 
d’afrontar els contractes 
menors i els nous 
procediments abreujats amb 
la LCSP?
Considero que de la nova llei, no 
només s’ha de fer una interpretació 
dels seus requeriments, sinó que 
s’ha d’anar una mica més enllà i s’ha 
de trobar la manera d’utilitzar les ei-
nes que et proposa. 

Aquesta llei et convida a planificar, 
a racionalitzar i a establir protocols 
interns de gestió de la contractació, 
a la vegada et dota d’instruments 
molt potents, tals com la contracta-
ció electrònica, que et permeten, a 
banda d’optimitzar la gestió, estruc-
turar les dades generades i treballar 
amb perspectiva temporal. 

Crec que aquesta ha de ser la ma-
nera d’integrar correctament la llei i 
afrontar qualsevol repte associat al 
model de compra pública que es 
proposi, sigui el de reduir menors o 
el d’incorporar nous procediments a 
la teva manera de contractar.

Maria Llum Bruno, Secretària general del 
Consell Comarcal del Bages

Quins avantatges suposa 
per a les administracions 
la contractació integral 
electrònica?
Els avantatges són clars, ens per-
met ser més àgils i guanyar celeri-
tat respecte als actes administratius 
que es vinculen al procediment de 
contractació, que els dota de major 
transparència i seguretat tant a favor 
de l’administració com a tercers, amb 
una sèrie d’instruments que són flexi-
bles i d’us relativament senzill, sense 
distincions entre els ens locals més 
petits i els més grans.

Tampoc podem perdre de vista que 
permet una major concurrència, un 
estalvi de recursos en relació als li-
citadors, i una perspectiva de con-
tractació “qualitativa”.  A la nostra 
administració ens ha permès donar 
el pas final cap al canvi d’època, en-
trant en l’època digital administrativa, 
sense pors i amb molta voluntat de 
canvi i transformació, sumant entre 
tota l’estructura de personal, per tam-
bé acompanyar al sector privat en 
aquest nou repte, doncs, el nou co-
neixement prové de l’intercanvi.
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ALBERT BATALLA AGAFA EL RELLEU A LA 
SECRETARIA GENERAL DE L’ACM

Marc Pifarré i Albert Batalla conversant.

Des del mes de desembre l’alcalde de La 
Seu d’Urgell, Albert Batalla, és el nou se-
cretari general de l’ACM, en substitució de 
Marc Pifarré. Batalla amb un ampli conei-
xement de l’entitat municipalista, ja que ja 
era membre del Comitè Executiu, agafa les 
regnes de l’ACM.

Amb quin objectiu accedeixes a la Secreta-
ria General de l’ACM?
El llistó és altíssim. Partint d’aquesta base, 
l’objectiu amb què afronto aquesta respon-
sabilitat és contribuir a fer encara més útil 
l’entitat als ajuntaments i al món local cata-
là. L’ACM és un gran referent i una eina útil 
per als electes i tècnics locals per fer millor 
la feina al servei dels ciutadans. Donem su-
port als servidors públics locals i per això 
hem de ser excel·lents.

Què pot aportar Albert Batalla a l’ACM?
Modestament penso que puc aportar ca-
pacitat de treball i coneixement del món 
municipal. Molt del que he après durant 15 
anys a l’Ajuntament de la Seu d’Urgell, ho 
poso a disposició de l’ACM.

Quin ha de ser el rol de la principal entitat 
municipalista de Catalunya?
Suport, assessorament, formació i ges-
tió, però també representació institucional 
davant la Generalitat, el Parlament i altres 
institucions. A banda d’això també hem 
d’ajudar a prestigiar socialment la bona fei-
na dels electes locals, recordar que aquest 
2019 es commemoraran els 40 anys de les 

eleccions municipals de la democràcia i, 
evidentment, acompanyar les institucions 
del país en aquest procés polític que està 
fent Catalunya

L’ACM compta amb més d’un miler d’ens 
locals associats i amb diversitat de sensi-
bilitats. És un problema o una oportunitat?
L’ACM és avui un dels punts de trobada 
institucional més transversal del país. Això 
cal cuidar-ho i potenciar-ho perquè és una 
enorme oportunitat, no només per la nostra 
entitat, sinó pel país en el seu conjunt.

Coneixes el món local de primera mà. 
Quins són els reptes que han d’afrontar els 
municipis?
Reptes immediats, els que ens porten més 
feina durant el dia a dia i que tenen a veu-
re amb el funcionament ordinari. Hauríem 
de procurar que aquests ens prenguessin 
menys temps del que ens prenen. Aquí, 

els serveis que ofereix l’ACM poden ser de 
molta utilitat. 

Uns reptes a mig termini vinculats a la con-
juntura. Cada municipi té la seva realitat, 
però segurament coincidim en defensar 
que en aquest àmbit és fonamental millorar 
els recursos econòmics que tenim tant per 
a les inversions, com per als manteniments 
i serveis. Des de l’ACM hem demanat a la 
Generalitat que articuli un nou “PUOSC” 
després d’anys de no tenir-bé, fruit de la 
crisi econòmica.

El més apassionant és el repte a llarg ter-
mini o la visió estratègica del municipi. 
Com volem que sigui el nostre municipi o 
comarca d’aquí 10 anys. Una tasca que 
necessita d’un lideratge polític clar i d’un 
acompanyament tècnic sòlid. La formació 
que oferim des de l’ACM vol contribuir a 
millorar també en aquest àmbit.
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POSEM EN MARXA UNA FUNDACIÓ PER 
IMPULSAR EL BON GOVERN LOCAL
Fundació per la Transparència i el Bon 
Govern Local. Aquest és el nom de la 
nova fundació que comença a caminar 
dins l’Associació Catalana de Municipis 
i Comarques. L’objectiu és incentivar el 
debat de les idees, la investigació, les 
propostes innovadores i millorar la qua-
litat democràtica en l’àmbit local.

La nova fundació pretén donar eines 
als ens locals en el marc de cinc àm-
bits de treball. D’una banda, serà un 
espai de debat d’idees en l’àmbit local 
sobre qüestions d’interès com organit-
zació territorial, educació, comunica-
cions, etc. També hi ha un àmbit que 
aprofundirà en la qualitat democràtica 
i la transparència. Un tercer àmbit que 
prioritzarà projectes que fomentin el 
govern obert i la participació ciutada-
na. Un altre àmbit ´´és posar a disposi-
ció del món local dades, investigació i 
recerca per incidir en la governança lo-
cal. Finalment, també hi haurà un àmbit 
legislatiu per fer propostes per modifi-
car, complementar o generar iniciatives 
legislatives que afecint als municipis.

La Fundació per la Transparència i 
el Bon Govern Local inicia l’activitat 
aquest mes de gener. Un dels primers 
projectes que afrontarà serà impulsar, 
conjuntament amb l’Oficina Antifrau de 
Catalunya, plans d’integritat als muni-
cipis per impulsar una cultura ètica a 

les administracions locals. I es treba-
llarà per afavorir l’arrelament al territori 
i lluitar contra la despoblació a través 
d’una acció conjunta amb la Fundació 
Pi i Sunyer.

David Saldoni presentant la nova Fundació durant la XX Assemblea de l’ACM.

El Patronat de la Fundació va nomenar 
com a director a Lluís Ma. Corominas, 
advocat, que té una llarga trajectòria en 
el món local i en l’àmbit parlamentari.

PREMIS ACM A LES BONES PRÀCTIQUES LOCALS

Dins l’àmbit de la investigació i recer-
ca, la Fundació per la Transparèn-
cia i el Bon Govern Local té previst 
convocar uns premis que guardonin 
estudis, tesis projectes de final de 
carrera al voltant de l’àmbit local; pro-

ductes, serveis, aplicacions 
que des de l’àmbit privat 
suposin innovació en l’àmbit 
públic local; i a les bones 

pràctiques del món local.

Aquests premis es convocaran du-
rant aquest primer trimestre del 2019 i 
la voluntat és que es faci el lliurament 
cap a la tardor del 2019.



8 ASSOCIACIÓ CATALANA DE MUNICIPIS. GENER 2019

ENTREVISTA

Desplegament de la fibra òptica a la comarca del Ripollès.

“UN QUILÒMETRE D’ASFALT ENS 
CONNECTA A UN MUNICIPI, PERÒ UN DE 
FIBRA ÒPTICA ENS CONNECTA AL MÓN”

El Departament de Polítiques Digitals i 
Administració Pública està portant a ter-
me un ampli desplegament d’infraestruc-
tures tecnològiques. En el marc del Pacte 
Nacional per a la Societat Digital, signat 
pel Govern amb les diputacions, consells 
comarcals, ajuntaments i entitats muni-
cipalistes, es pretén enxarxar tot el país. 
En parlem amb el titular del Departament, 
Jordi Puigneró:

1- Per què el Govern ha apostat per des-
plegar la fibra òptica arreu de Catalunya?
Enxarxar el país és una de les polítiques 
econòmiques i socials del segle XXI. Avui, 
la connectivitat és un element cabdal de 
vertebració territorial. Més connectivitat 
genera més oportunitats laborals i, per 
tant, més progrés social. 

2- Des de l’ACM sempre hem defensat la 
igualtat d’oportunitats de qualsevol ciutadà 
visqui on visqui. Per què és important dis-
posar de fibra òptica a tots els municipis?
Avui un quilòmetre d’asfalt ens connecta al 
municipi del costat; un quilòmetre de fibra 
ens connecta al món. Volem un territori co-
hesionat, amb infraestructures digitals. Vo-
lem garantir la igualtat d’oportunitats per a 
tothom i creiem que la fibra òptica pot ser 
un gran element d’equilibri territorial. No 
volem ni ciutats ni ciutadans de primera i 
de segona, sinó que hem de poder treba-
llar, innovar i emprendre des de qualsevol 
punt del territori català. 

3- La idea és tenir connectades les capi-
tals de comarca al 2020. Quina previsió hi 
ha per a municipis més petits?

Aquesta és la voluntat del Govern. De 
moment, hi ha 29 capitals de comarca 
connectades i 4 més en fase de projec-
te. Portem velocitat de creuer en aquest 
sentit. Des que sóc conseller, hem inau-
gurat trams de més de 100 quilòmetres 
de fibra a les quatre demarcacions. Pel 
que fa als municipis petits, treballem per 
fer arribar la banda ampla a totes les 
poblacions de fins a 50 habitants l’any 
2023. Ho farem coordinadament amb el 
món local gràcies a acords amb les di-
putacions i els consells comarcals dins 
el Pacte Nacional per la Societat Digital.

4- Connectar la ciutadania al món, però 
també s’aposta pels polígons industri-
als.
Decididament. És un dels eixos priorita-
ris. Catalunya disposa avui de més de 
1.400 polígons que concentren 43.750 
empreses que generen activitat econò-
mica, llocs de feina i teixit productiu. La 
seva digitalització és imprescindible per 
seguir sent competitius en l’era digital. 

5- Tenir un municipi ben connectat, creu 
que pot ajudar a fer-lo progressar o 
combatre el despoblament?
Una cosa va unida amb l’altra. La tec-
nologia esdevé un factor de vertebració 
importantíssim. La divisió entre els sec-
tors econòmics deixa d’estar marcada 
pel binomi camp i ciutat. Ja no cal con-
centrar determinat tipus d’empreses a 
les grans ciutats, i, per tant, els llocs de 
treball tradicionalment urbans es poden 
desenvolupar ara des de qualsevol punt 
del país. Necessitem que els municipis 
puguin oferir oportunitats. Oportunitats 
per desenvolupar la teva vida personal i 
professional allà on vulguis. Som davant 
un món cada vegada més interconnec-
tat i global, però això ha de ser com-
patible amb seguir arrelats al territori, 
aportant valor afegit als nostres pobles 
i ciutats des de qualsevol punt del país. 

Jordi Puigneró, Conseller de Polítiques Digitals i Admnistració Pública.
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VIATGE PER ESTUDIAR COM ES GESTIONA 
EL TURISME DE MUNTANYA A SUÏSSA

Una delegació d’alcaldes i alcaldesses i 
electes de l’Associació Catalana de Muni-
cipis (ACM) van ser a Suïssa del 27 al 30 
de novembre en el marc d’un viatge d’es-
tudi per conèixer projectes de turisme de 
muntanya. 

En concret, van visitar la zona dels Alps a 
la regió de Valais on es porten a terme ini-
ciatives turístiques de muntanya referents a 
nivell mundial. Segons l’alcalde de La Seu 
d’Urgell i nou secretari general de l’ACM, 
Albert Batalla, “ha estat molt útil i profitós 
conèixer les estratègies del món local alpí 
per fer front a qüestions com el despobla-
ment, la creació de riquesa, la gestió de 
residus o la importància de les estacions 
d’esquí i muntanya com a motor territori-
al”. L’objectiu era intercanviar impressions 
amb alguns dels principals protagonistes 

del disseny i execució de polítiques públi-
ques en matèria de turisme i desenvolupa-
ment econòmic en entorns de muntanya. 
En aquest sentit, es van establir vies de 
col·laboració entre actors de Catalunya i 
Suïssa que poden obrir futurs projectes bi-
laterals. “Des de l’ACM estem satisfets de 
promoure experiències com aquesta que 
poden possibilitar projectes o actuacions 
innovadores dels ens locals en benefici 
dels ciutadans que viuen en les zones de 
muntanya de Catalunya”, destaca Batalla.

Així, primer de tot es van reunir amb Tho-
mas Kadelbach, representant de l’Associa-
ció Suïssa de Municipis de Muntanya (SAP) 
per conèixer els reptes que tenen. També 
van tenir una trobada amb Eric Bianco, cap 
de servei del Departament d’Economia del 
Cantó del Valais, que els va presentar les 

polítiques de turisme de muntanya impul-
sades pel govern cantonal. També van re-
unir-se amb líders polítics de Sion.

Durant l’estada es van desplaçar fins a 
Brig i van poder parlar amb Eduard Brogli, 
secretari de l’ajuntament de Brig, que va 
exposar l’experiència de Big com a ciutat 
alpina fa deu anys. També van mantenir 
una trobada amb Etienna Mounir de l’As-
sociació Suïssa pel Servei a les Regions 
i els Municipis (SEREC) que va exposar 
les fusions de municipis de muntanya que 
s’havien produït en els últims anys.

Una altra de les destinacions turístiques 
d’alta muntanya que van poder conèixer 
és Zermatt. Als peus del Klein Matterhorn, 
muntanya dels Alps de 3.880 metres, es 
van reunir amb la seva presidenta Romy 
Biner. El Klein Matterhorn és el punt més 
alt d’Europa que es pot arribar mitjançant 
el telefèric. La delegació també va visitar 
el Trockener Steg (2.939m) i l’SnowMaker, 
un sistema de producció de neu sense ne-
cessitat de baixa temperatura.

El viatge es va tancar visitant el municipi 
de Saas-Fee, destinació d’esports d’hi-
vern, per conèixer el centre de tecnificació 
d’esquí i el sistema de telèferics. La visita 
també haurà servit per veure estratègies 
per fer compatible el turisme de qualitat i el 
desenvolupament d’infraestructures amb 
la preservació del paisatge, l’agricultura i la 
ramaderia.

Foto dels membres de la delegació a la zona del Klein Matterhorn de 3.800 metres d’alçada.

Al centre de la foto l’alcalde de Saas-Fee. L’alcaldessa de Zermatt , Romy Biner, al mig.
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ÀMBITS SECTORIALS

REUNIÓ FÒRUM DE JOVES ELECTES AMB 
LA DIRECTORA GENERAL DE JOVENTUT
El president del Fòrum de Joves Elec-
tes de l’ACM i alcalde de Fonollosa, 
Eloi Hernández, acompanyat de dos 
representants més, es va reunir el 19 
de desembre amb la Directora General 
de Joventut, Norma Pujol.

La trobada va tenir lloc a la seu de Jo-
ventut a Barcelona i va servir per tractar 
diferents qüestions, com el Pla Nacio-
nal de Joventut  (PNJCat) que es plan-
teja com un instrument estratègic que 
fixa el full de ruta del país, a mig i llarg 
termini, en matèria de polítiques de jo-
ventut. Aquest pla pretén incorporar les 
mirades de totes les administracions i 
integrar totes les polítiques que tinguin 
incidència sobre el col·lectiu jove. Du-
rant la reunió també es va parlar d’al-
tres qüestions com l’accés a l’habitatge 
per part del col·lectiu de joves i com 

potenciar l’arrelament al territori.

Durant la trobada, Eloi Hernández va 
exposar a la Directora General que el 
proper 2 de febrer l’ACM organitzarà 

una trobada nacional d’electes i tècncis 
de joventut per intercanviar experiènci-
es i debatre polítiques. Norma Pujol es 
va comprometre a assistir a la trobada 
de joventut.

EL 2 DE FEBRER TROBADA NACIONAL 
D’ELECTES I TÈCNICS DE JOVENTUT
L’ACM, a través del Fòrum de Joves Elec-
tes, organitzarà el proper 2 de febrer una 
Trobada nacional d’electes i tècnics de 
joventut. La reunió tindrà lloc al municipi 
de Fonollosa.

Es tracta d’una trobada destinada a tots 
els joves regidors i tècnics de joventut de 
Catalunya. S’han preparat tres ponències 
en format de taller, intercanvi d’experièn-
cies i fòrum de debat per tal de donar for-
mació i noves eines en aquells terrenys 
que poden ser de més utilitat. En aquest 
sentit, en el primer taller l’equip de la con-
sultora ‘Estratègia Local’ oferirà idees so-
bre com dirigir un equip i conèixer a fons 
els seus membres o gestionar les crisis a 
través del lideratge. Després de la pausa 
cafè tindran lloc dos espais més. D’una 
banda, es proposa un intercanvi d’expe-
riències en l’interessant camp de la po-
lítica i les emocions de la mà de l’equip 

de la professora Mireia Cabero.  Segui-
dament, tindrà lloc un taller de comuni-
cació per tal de conèixer les claus que 
s’emprèn en els canals més usats pel 
jovent. Es finalitzarà la trobada amb un 

dinar on es podran compartir experièn-
cies i coneixements entre els diferents 
participants. Les inscripcions es podran 
formalitzar a través de la web de l’ACM: 
www.acm.cat.

Eloi Hernández, alcalde de Fonollosa, i la Directora General de Joventut, Norma Pujol.
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ÀMBITS SECTORIALS

UN GRUP DE TREBALL DE L’ACM DEBAT 
SOBRE EL FUTUR DELS SERVEIS SOCIALS
A inicis de gener es va constituir un 
grup de treball, coordinat per l’Asso-
ciació Catalana de Municipis i Comar-
ques (ACM), per definir quin ha de ser 
el futur dels serveis socials municipals. 

Aquest grup està constituït per tècnics 
dels serveis socials de municipis de 
diferents trams de població, de con-
sells comarcals i de diputacions que 
engloben tot el territori català. Aquest 
divendres al matí el grup s’ha reunit 
a les instal·lacions de l’ACM per con-
cloure el treball de tots aquests mesos.

La voluntat ha estat identificar i ana-
litzar els futurs reptes estratègics dels 
serveis socials en l’àmbit local per 
millorar l’atenció a la ciutadania. En 
aquest sentit, sobre la taula s’han de-
batut diversos aspectes com definir i 
articular un nou model de sistema pú-
blic de serveis socials, reforçar la co-
ordinació interna i d’informació o pro-

moure una millor cobertura i formació 
continuada dels professionals.

El president de l’ACM, David Saldoni, 
va participar en l’última reunió del grup 
de treball per conèixer de prop la feina 
feta i escoltar les inquietuds que li van 
transmetre per a la millora dels serveis 
socials municipals. Ara la voluntat és 
elaborar un document de treball que 

Alguns dels membres del grup de treball exposant les línies al president David Saldoni.

es presentarà properament en algun 
acte o jornada oberta.

El grup de treball compta amb profes-
sionals dels municipis de Salt, Tarrago-
na, Vic, Igualada, Barcelona i Terras-
sa, dels consells comarcals d’Osona, 
Alt Penedès, Montsià, Alt Empordà, 
Pallars Jussà, La Segarra i Vallès Ori-
ental, i de la Diputació de Tarragona.

EL GOVERN PRESENTA EL MAPA 
MUNICIPAL DE CATALUNYA
L’Auditori del Palau de la Generalitat 
va acollir el 13 de desembre la jorna-
da ‘El Mapa Municipal de Catalunya. 
Una  eina viva, una eina de país’. Es 
tracta d’una eina elaborada conjunta-
ment per la Direcció General d’Admi-
nistració Local i l’Institut Cartogràfic de 
Catalunya.

El secretari d’Administracions Locals 
i Relacions amb l’Aran, Miquel Àngel 
Escobar, va destacar que “el mapa és 
una eina de treball dinàmica que dona 
seguretat i que permet al món muni-
cipal saber quina és la seva jurisdic-
ció”. També va recordar que “l’interès 
del Govern és col·locar el món local al 
centre de les nostres preocupacions” 
per tal de reconèixer la seva “fona-

mental tasca al llarg dels últims anys”.

El Mapa Municipal de Catalunya es 
preveu que estigui completat el 2021. 

Actualment es disposa del 55% de les 
línies de terme interiors de Catalunya 
acabades i hi ha un 35% dels muni-
cipis amb els seus mapes finalitzats.

Miquel Àngel Escobar, al centre de la taula, durant la presentació.

www.icgc.catMÉS INFORMACIÓ:
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FORMACIÓ

Un moment de la jornada que es va fer a l’Espai Francesca Bonnemaison de Barcelona.

ANALITZEM L’IMPACTE DE LA LLEI 
ORGÀNICA DE PROTECCIÓ DE DADES
Unes 130 persones van assistir el 18 de 
desembre a la jornada, organitzada per 
l’ACM, per analitzar l’impacte de la Llei or-
gànica de protecció de dades personals 
en els ens locals. La sessió es va fer a 
l’Espai Francesca Bonnemaison de Bar-
celona.

Al llarg de la sessió es van analitzar les 
principals novetats de la nova legislació i 
el seu impacte en els ens locals. També 
es va tractar la relació entre el dret d’ac-
cés a la informació pública i la protecció 
de dades, dos trets que poden entrar en 
conflicte i que, com es va posar de mani-
fest, requereixen un exercici de pondera-
ció entre els drets concurrents per resol-
dre el conflicte. També es va explicar la 
transparència en el tractament de dades 
personals, posant èmfasi en la necessitat 

d’obtenir el consentiment exprés dels ciu-
tadans.

La sessió també va explicar la nova figura 
del delegat de proteccí ´ó de dades i va 

comptar amb una taula rodona on es va 
posar de manifest les dificultats que tenen 
els ens locals per poder complir amb totes 
les obligacions legals i les càrregues ad-
ministrtives que imposa la nova normativa.

COL·LABORA AMB AQUESTA SECCIÓ:

EDUCACIÓ I ENTITATS MUNICIPALISTES 
PROMOURAN XARXES D’ACTUALITZACIÓ 
EDUCATIVA A TRAVÉS D’ESCOLA NOVA 21

Representants d’Educació, les entitats municipalistes i Escola Nova 21.

El Departament d’Educació, l’Associa-
ció Catalana de Municipis i la Federa-
ció de Municipis de Catalunya van pre-
sentar el 19 de desembre un acord per 
coordinar el procés d’actualització dels 
centres educatius en una acció conjunta 
amb el programa Escola Nova 21, amb 
l’objectiu de promoure xarxes d’actualit-
zació educativa.

L’acord durarà fins el 31 de juliol de 
2020, quan Escola Nova 21 s’extingirà, 
un cop el programa hagi transferit el co-
neixement i els procediments desenvo-
lupats a les administracions públiques. 
David Saldoni, president de l’ACM, va 
destacar l’èxit de l’acord: “Hem de po-
sar en relleu el paper dels ajuntaments, 

ja que sense competències en els últims 
anys hem fet molta feina i s’ha apostat 
per l’educació amb visions molt diver-
ses”. I ha afegit que “l’Escola Nova 21 
permet un nou model educatiu adaptat 
a les realitats d’aprenentatge amb un 

important paper dels municipis”.

El Departament d’Educació liderarà el 
desplegament d’aquest acord, amb la 
col·laboració dels ens locals i d’Escola 
Nova 21.
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CENTRAL DE COMPRES

ELS AJUNTAMENTS CATALANS APOSTEN 
PEL VEHICLE SOSTENIBLE
Durant el 2018 els cotxes sostenibles 
que han adquirit els ens locals a través 
de la Central de Compres ja represen-
ten el 62% del total. Mentrestant, el dè-
sel ha passat de representar el 95% en 
els últims anys a només el 13%.

L’aposta dels ajuntaments catalans per 
una mobilitat sostenible és evident. Des 
del gener de 2018 s’han venut un 35% 
de vehicles elèctrics i un 27% de vehi-
cles híbrids. A més, només 1 de cada 
4 vehicles adquirits per ajuntaments és 
de benzina, mentre que el dièsel repre-
senta un 13%.

La Central de Compres va incorporar 
aquest 2018 criteris de sostenibilitat 
en l’àmbit de la mobilitat amb l’oferta 
de cotxes, motos i bicicletes elèctrics 
i híbrids i punts de recàrrega. Aquesta 
aposta per l’ambientalització ha tingut 
una resposta molt positiva, ja que ja 
s’han adquirit uns 120 vehicles elèctrics 
i quasi un centenar d’híbrids, aquestes 
sobretot per a tasques policials.

El catàleg de la Central de Compres 
ofereix dos cotxes i una furgoneta elèc-
trica, quatre vehicles híbrids, tres mo-
tos elèctriques i un model de bicicleta 
elèctrica. Les diverses empreses adju-
dicatàries, a més, ofereixen la possibi-
litat que els consistoris puguin provar 
els vehicles abans de decidir si l’adqui-
reixen.

Vehicles elèctrics

35%

27%

Vehicles híbrids

Vehicles dièsel

13%

25%

Vehicles benzina

Un cotxe policial elèctric. Foto: Nació Digital

Dades: Gener-Novembre 2018
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L’ACTUALITAT DE L’ACM 2018 A TRAVÉS 
DE LES SEVES REVISTES

GENER 2018

L’alcalde de Premià de Mar i president de l’ACM des del 2011, Miquel Buch, va donar 
el relleu en l’Assemblea de l’entitat municipalista celebrada el 20 de gener a Cardo-
na. Buch havia accedit a la presidència l’11 d’octubre de 2011 i durant els sis anys 
de mandat va consolidar la Central de Compres del món local i les visites al territori. 
El substitut escollit va ser l’alcalde de Sallent, David Saldoni, que va comptar amb 
el suport unànime dels alcaldes i alcaldesses presents a l’Assemblea de Cardona.

FEBRER 2018

MARÇ 2018

L’ACM, a través d’una nova licitació, ha posat en marxa aquest 2018 la possibilitat 
que els ens locals adquireixin vehicles amb baixes emissions. D’aquesta manera 
es va ampliar el catàleg de vehicles elèctrics i híbrids, juntament amb la possibilitat 
d’instal·lar punts de recàrrega semi-ràpida per a municipis. També es van incorporar 
motos elèctriques i una bicicleta elèctrica. Això ha fet que durant el 2018 un 36% 
dels vehicles adquirits pels ens locals catalans ja siguin elèctrics.

L’entrada en vigor el 9 de març de la nova Llei de Contractes del Sector Públic 
(LCSP) suposava un seguit d’incògnites i dubtes per a l’administració local. Per 
aquest motiu, l’ACM va programar nou sessions al territori per esvair dubtes i expli-
car detalladament les novetats de la nova normativa. Els contractes menors, la con-
tractació electrònica i la transparència són algunes de les qüestions que més con-
trovèrsia generaven entre els responsables de contractació dels ens locals catalans.

ABRIL 2018

L’ACM va iniciar un procés per recopil·lar informes dels municipis on durant la cele-
bració del referèndum de l’1-O hi van haver càrregues policials. L’objectiu era aportar 
la visió municipalista amb objectivitat i rigor per tenir una fotografia real del que va 
passar i posar-les a disposició de les parts i dels jutjats que instrueixen les causes del 
referèndum. L’ACM també va reunir-se amb el President del Parlament, Roger Torrent, 
per reclamar un front antirepresseiu per defensar els drets i llibertats dels catalans.

MAIG 2018

L’alcalde de l’Ajuntament de Fonollosa, Eloi Hernández, va ser escolllit per unanimitat 
nou president del Fòrum de Joves Electes de l’ACM el 23 de maig. Accedia al càr-
rec en substitució de l’alcalde de Cardona, Ferran Estruch. L’objectiu de l’òrgan és 
treballar perquè els joves, que s’impliquen en el món de la política local, tinguin més 
incidència en els àmbits del territori, l’habitatge i la joventut. Es calcula que a Catalu-
nya hi ha més de 700 electes que tenen menys de 35 anys. 

Miquel Buch deixa la presidència de l’ACM i Saldoni és el relleu

La Central de Compres aposta per la mobilitat sostenible

800 tècnics i electes a les sessions sobre la Llei de Contractes

La veritat de l’1-O a través de la versió dels municipis

Eloi Hernández, nou president del Fòrum de Joves Electes
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RESUM DEL 2018
JUNY 2018

El Comitè Executiu de l’ACM, reunit el 8 de juny a Sant Climent de Llobregat, va exigir 
derogar la LRSAL i modificar la Llei d’estabilitat pressupostària al nou Govern espa-
nyol, liderat per Pedro Sánchez. Segons l’alcalde de Sallent, David Saldoni, “no pot 
ser que el Govern espanyol ens digui amb què podem aplicar el nostre superàvit o si 
podem fer o no una inversió”. L’ACM també va participar a la presa de possessió del 
nou Govern català, presidit per Quim Torra.

JULIOL 2018
El municipi de Sant Ramon (La Segarra) va acollir la 2a Convenció del Petit Municipi 
de l’ACM amb la participació d’alcaldes i alcadesses de municipis de menys de 2.000 
habitants. Durant la trobada es va reivindicar una millor connexió de fibra òptica a les 
zones rurals. El Conseller de Polítiques Digitals i Administració Pública, Jordi Puigneró, 
va comprometre’s que la banda ampla arribaria als municipis de més de 50 habitants 
abans del 2023.

SETEMBRE 2018

OCTUBRE 2018

NOVEMBRE 2018

DESEMBRE 2018

Una delegació d’alcaldes i representants municipals catalans va ser a mitjans de se-
tembre a Suïssa per conèixer la democràcia directa i per denunciar la persecució 
judicial que pateixen els representants locals per haver donat suport al referèndum 
de l’1 d’octubre de 2017. Així, es van reunir amb dos responsables de l’Oficina de l’Alt 
Comissionat de les Nacions Unides pels Drets Humans.

L’ACM va posar en marxa dos nous postgraus (gestió de patrimoni cultural local i 
dret urbanístic avançat) en una clara aposta per la formació dels tècnics i electes. Al 
mateix temps, a través de la 4a Escola de Governs Locals i diversos tallers va iniciar 
les propostes formatives per preparar les eleccions municipals del maig del 2019 per 
formar electes i futurs candidats.

Sant Celoni va acollir el 17 de novembre la XX Assemblea de l’ACM, durant la qual 
el president Davi Saldoni va reclamar el món local com a actor rellevant per afrontar 
l’agenda local, el dia a dia que millora la vida dels ciutadans i que al llarg de 40 anys 
ha fet progressar els nostres pobles i ciutats.

Albert Batalla substitueix Marc Pifarré a la Secretaria General

L’alcalde de La Seu d’Urgell i membre del Comitè Executiu de l’ACM, Albert Batalla, ha 
agafat aquest desembre el relleu a la secretaria general de l’ACM. Batalla substitueix 
a Marc Pifarré que ha deixat el càrrec per iniciar un nou camí professional, amb la 
voluntat de consolidar l’ACM com una entitat de serveis pel món local.

Exigim al Govern espanyol la derogació de la LRSAL

Els petits municipis reclamen una millor connexió

L’ACM defensa els drets civils i polítics a la seu de l’ONU

Nous postgraus i formació de cara a les municipals 2019

La XX Assemblea de l’ACM reivindica l’agenda local
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OPINIÓ

i ben redactades. Però la confiança vol alguna cosa més que 
transparència. 

És més, en molts casos la transparència el que fa és malmetre 
o fer irrecuperable la confiança, en la mesura que el seu dis-
curs es basa en boca de molts dels seus principals ambaixa-
dors en la certesa que un polític és, per definició, corrupte i que 
per tant ha de treballar despullat en una habitació on les parets 
siguin de vidre i vigilat les vint-i-quatre hores del dia. En aquests 
casos no demanem transparència, demanem un pornogràfic 
seguiment del seu dia a dia perquè el tenim per un delinqüent 
en potència.

Vol dir això que són millor els règims d’opacitat? No. De cap 
manera. Endavant amb les mesures que permetin la fiscalit-
zació de la despesa, la lliure concurrència de veritat, el pas-
sar comptes i l’accés a la informació. Però aniria sent hora de 
plantejar-nos com fem per, al costat de tots els redactats legals 
encaminats això, treballar l’espai que sí faci possible enfortir 
la confiança envers els representants polítics. Al meu parer la 
confiança es recupera quan l’administrat té la convicció que el 
governant actua situant sempre al contribuent al centre de les 
decisions. Això vol dir no perdre mai de vista que els diners dels 
que disposa venen de la butxaca dels seus conciutadans i que 
per tant han de ser tractats amb la veneració (sí, veneració!) 
que mereix tot l’esforç que cada administrat ha fet prèviament 
per guanyar-los. Als diaris anglesos, cada cop que es parla 
d’una despesa (és igual si és una infraestructura o un servei) 
es fa referència als “taxpayers” (els contribuents). Se’ls té pre-
sents. Hauríem de començar per aquí. No oblidar qui paga -el 
ciutadà- i no situar es confondre’l amb qui governa o amb qui 
administra. Això, de retruc, fa més fàcil que passi a ser obligat 
tota la resta de preguntes que també són imprescindibles per 
recuperar la confiança: és realment necessària aquesta com-
pra o inversió? El règim de lliure concurrència i competència 
està garantit? La relació qualitat-preu és la millor?

Necessitem bones lleis, però el que és encara més necessari 
és que s’instal.li entre tots nosaltres, i particularment entre els 
que gestionen diner públic,  la convicció que l’administració no 
és un botí del que es pot disfrutar gràcies als vots. Implantar 
aquesta cultura és més efectiu que totes les lleis de contracta-
ció que ens poguem treure de la màniga.

Llei de contractes. La majoria d’ac-
tors ja hi ha dit la seva. Les empre-
ses que han de proveir obres, bens, 
serveis. Els responsables polítics 
que han de complir-la. Els servidors 
públics que amb els seus coneixe-
ments tècnics han de garantir-ne i 
facilitar-ne el compliment. Altra cosa 

és el grau de sinceritat amb el que cadascú s’hagi pronunciat.

Em sumo al debat des de la condició de ciutadà interpel·lat per 
la manera com es canalitza la despesa del diner públic que 
primer ha estat a la meva butxaca i que, de grat o per força 
(això depèn de la figura impositiva i del tipus de gravamen), ha 
acabat en mans del poder públic per al desenvolupament de 
polítiques que ens facin viure millor (a tots).

S’ha lloat d’aquesta nova llei de manera gairebé unànime l’esforç 
que fa per fer realitat una major transparència. Costa no estar-hi 
a favor. Hi ha paraules que no admeten crítica i la transparència 
n’és una. També ho és tot el farciment verbal que acompanya 
la llei i que se suposa tindrà un efecte sobre polítiques transver-
sals, com són la incentivació de la qualitat dels llocs de treball 
o conciliació familiar de les empreses que contractin amb l’ad-
ministració. I, per suposat, també s’ha celebrat sense excepció 
que en els contractes públics es deixi de parlar de l’oferta més 
econòmica per introduir variables molt més encertades com la 
relació qualitat-preu. Si tot això ha de ser cert, benvinguda la llei 
i endavant les atxes. Com més sucre, més dolç.

Amb tot, la confiança en els poders públics no es refà només 
amb lleis. Seria molt provocador escriure que en aquest mateix 
moment hi ha responsables polítics imaginant com poden sal-
tar-se la llei, no en la forma, però sí en el fons? Que sigui incon-
venient escriure-ho no ho converteix en mentida.

No va de lleis la cosa, i tampoc va de transparència. O no no-
més. Perquè ambdues coses es poden violentar directament o 
guarnir amb més pa que formatge. Posin la imaginació que hi 
posin els legisladors, sempre hi haurà una gatera per on s’es-
capi qui ho vulgui. Indubtablement, les escletxes per la mala 
praxis es poden fer més petites amb lleis ben intencionades 

TRANSPARÈNCIA? HONRADESA!

Josep Martí
Periodista

“La millor llei de contractes és una 
cultura de la gestió pública que 

veneri cada euro lliurat pel 
contribuent amb el seu esforç 

individual”

“En aquests moments hi ha 
governants cavilant com poden 

saltar-se la llei, no en la forma, però 
sí en el fons”
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LOCALRET

L’ECONOMIA CIRCULAR PASSA (TAMBÉ) 
PEL MÓN LOCAL

Economia verda, economia baixa en 
carboni, creixement verd, economia 
circular. Diversos termes que són em-
prats per expressar un mateix concep-
te: la transició del sistema de producció 
i consum cap a un model més eficient 
en l’ús dels recursos, baix en carboni 
i que internalitza les externalitats soci-
als i ambientals. Un canvi profund, en 
definitiva, en el sistema de producció i 
consum actual, basat en una lògica li-
neal, cap a un model continu en el qual 
s’optimitzi el valor dels recursos.

La Generalitat de Catalunya treballa 
des de fa anys en l’impuls de l’econo-
mia circular al nostre país. L’any 2015, 
per exemple, va aprovar l’Estratègia 
d’impuls a l’economia verda i a l’eco-

nomia circular, que conté un ampli es-
pectre d’instruments per a impulsar les 
polítiques de generació de demanda i 
creació de mercats, la millora de l’ac-
cés al finançament de les empreses, 
la promoció de la R+D+i i de la inter-
nalització de les empreses catalanes, 
així com el foment de l’ocupació i de 
l’emprenedoria en l’àmbit de l’econo-
mia circular. 

Aquell mateix any es va aprovar l’Estra-
tègia Catalana d’Ecodisseny per a una 
economia circular i ecoinnovadora, al 
qual es va sumar el Programa gene-
ral de prevenció i gestió de residus i 
recursos de Catalunya (2013-2020) i, 
posteriorment, el Pacte Nacional per a 
la Indústria 2017-2020, el qual té com 
un dels seus eixos la sostenibilitat i 
l’economia circular. 

Els municipis de Catalunya tenen un 
paper determinant en l’impuls de l’eco-
nomia circular. En primer lloc, perquè 
els seus ciutadans participen, en tant 
que consumidors, en aquest sistema 
de producció i consum que necessi-
tem transformar des d’un model lineal 
a circular. En segon lloc, perquè en el 
seu territori s’hi localitzen agents eco-
nòmics que han de participar activa-
ment en aquesta transformació. Final-
ment, perquè l’administració local hi té 
un paper en tant que consumidor i com 
a facilitador (o co-facilitador) d’algunes 

de les condicions necessàries perquè 
aquests actors -tant els consumidors 
com els agents econòmics- adoptin de 
forma efectiva el model circular. 

Atesa importància del món local en l’im-
puls de l’economia circular, és impor-
tant dotar als municipis d’eines perquè 
puguin crear les condicions d’entorn 
necessàries per a fer-la realitat. És en 
aquest context que cal valorar de for-
ma molt positiva la publicació, el maig 
de 2018, de la guia Economia Circular i 
Verda al món local: Com passar a l’ac-
ció i eines per als ens locals, elaborada 
per la Diputació de Barcelona i la Fun-
dació Fòrum Ambiental. Una altra eina 
útil és l’observatori Catalunya1, creat 
el maig de 2018 amb l’objectiu d’oferir 
coneixement tècnic i bones pràctiques 
d’economia verda i circular que siguin 
útils als actors públics i privats.

L’any 2020 Catalunya acollirà el Cir-
cular Economy Hotspot, una trobada 
internacional on governs, empreses i 
organitzacions de la societat civil com-
partiran les seves polítiques i accions 
en l’àmbit de l’economia circular. Serà, 
de ben segur, una ocasió excel·lent per 
a mostrar al món la feina feta des del 
món local català en aquest àmbit.

1 http://mediambient.gencat.cat/ca/05_ambits_dac-

tuacio/empresa_i_produccio_sostenible/economia_

verda/catalunya_circular/

Arnau Queralt
Director del Consell Assessor per al 
Desenvolupament Sostenible
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Sí, les restriccions establertes a l’article 118 de la Llei de Con-
tractes del Sector Públic respecte als contractes menors resulten 
necessàries per tal d’evitar l’ús abusiu que es feia d’aquesta figura 
per part de les administracions.

L’article 118 de la LCSP assenyala que en l’expedient administratiu 
dels contractes menors, l’òrgan de contractació haurà de justifi-
car la necessitat del contracte mitjançant l’emissió d’un informe. 
Addicionalment, l’apartat tercer de l’article 118 estableix que en 
l’expedient s’haurà de justificar que no s’està alterant l’objecte del 
contracte per evitar les regles generals de contractació, és a dir, 

que no ens trobem davant un fraccionament de l’objecte d’un con-
tracte de valor superior per evitar una licitació pública i que el 
contractista no ha subscrit més contractes menors que individual 
o conjuntament superin els llindars econòmics especificats pel 
propi precepte.

Considerem positives aquestes novetats legislatives atès que pro-
curen incrementar la competència, eviten que sempre es contracti 
amb les mateixes i promouen la diversificació d’empreses con-
tractistes.

La regulació de l’anomenat contracte menor als articles 29.8, 118.3, 
131.3 LCSP i a la disposició addicional 9ª de la nova LCSP, no res-
pon a un paràmetre normatiu concret de les Directives de contra-
ctació de l’UE. Val a dir que no tota la contractació menor comporta 
restricció de competència ni respon a pràctiques de fraccionament 
no permeses per la llei.

Entenem que la regulació d’aquesta figura contractual i els proble-
mes interpretatius que ha generat –només cal comprovar el seguit 
de resolucions interpretatives de diferent perfil i abast dels diferents 
òrgans consultius de contractació autonòmics– son una manifes-
tació de la feblesa regulatòria amb la qual ha nascut i revelen ja la 
necessitat d’introduir modificacions, com defensa la FMC i la FEMP.

L’aplicació de la nova regulació del contracte menor és ja un proble-
ma de gestió no solament en els municipis més petits, en els quals 
esdevé més difícil suscitar la competència, sinó també en els de 
major població en els quals l’obscuritat de la norma provoca dificul-
tats en la justificació de l’expedient, la seva publicitat, delimitació 
objectiva, límits temporals i fiscalització.

El PDeCAT va ser l’únic grup parlamentari que va estar en contra 
de la limitació de l’ús dels contractes menors per les administra-
cions locals que estableix la Llei de Contractes del Sector Públic.

Durant el procés d’aprovació de la llei, vam defensar que el pro-
blema d’aquests contractes era el mal ús que se’n feia, i no tant el 
plantejament normatiu. A més, vam defensar que la reducció de 
l’ús d’aquests contractes no tenia cap efecte real sobre la transpa-
rència. Aquests contractes menors tenen l’objectiu d’agilitzar les 
gestions administratives en les adjudicacions d’obres o serveis, 

per tant, aquesta limitació de contractes menors té un impacte 
divers depenent de l’administració de la qual parlem. 

L’augment de les gestions administratives és assumible per les 
administracions mitjanes i grans, però, té un impacte important, 
que considerem negatiu, en les administracions dels ajuntaments 
petits.

Ferran Bel
Secretari d’organització del PDeCAT LA LIMITACIÓ DE CONTRACTES MENORS TÉ UN IMPACTE DIVERS 

DEPENENT DE L’ADMINISTRACIÓ DE LA QUAL PARLEM

Agnès Lladó
Portaveu del Grup Municipal 
d’ERC a l’Ajuntament de Figueres

ÉS CORRECTE LA LIMITACIÓ I RESTRICCIONS DE 
L’ÚS DE CONTRACTES MENORS DE LA LCSP?

PROCUREN INCREMENTAR LA COMPETÈNCIA, EVITEN QUE 
SEMPRE ES CONTRACTI AMB LES MATEIXES I PROMOUEN LA 

DIVERSIFICACIÓ D’EMPRESES CONTRACTISTES

Xavier Amor
Secretari de Política Municipal del PSC

PARTITS POLÍTICS

ENTENEM QUE LA REGULACIÓ D’AQUESTA FIGURA CONTRACTUAL I ELS 
PROBLEMES INTERPRETATIUS QUE HA GENERAT SÓN UNA 

MANIFESTACIÓ DE LA FEBLESA REGULATÒRIA AMB LA QUAL HA NASCUT
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Efectivament l’apartat 3, de l’article 118 LCSP origina dubtes inter-
pretatius sobre els contractes menors. Cal recordar que d’acord 
l’apartat 1, es consideren contractes menors els que tinguin un va-
lor estimat inferior a 40.000 euros en cas de contractes d’obres, o 
a 15.000 euros en els supòsits de contractes de subministrament o 
de serveis. 

Aquest apartat ha creat molta inseguretat jurídica en els ajunta-
ments, especialment en la part que diu que el contractista no ha 
subscrit més contractes menors que individual o conjuntament su-
perin les xifres anteriors. Així haurem d’esperar dictàmens de les 
diferents Juntes Consultives per assentar una regla clara i segura 
pel que fa aquest tipus de contractació. 

D’entrada aquest article tenia sentit, i era evitar l’abús i proscriure 
la possibilitat que es pugui burlar el límit quantitatiu del contracte 
menor, mitjançant una actitud opaca que defineixi els consecutius 
contractes com a independents entre si, encobrint el coneixement 
de la veritable unitat existent entre tots ells. En aquest sentit creiem 
que és una bona fórmula per a limitar la celebració de contractes 
menors amb un mateix operador econòmic.

Des de Ciutadans defensem una total transparència en la contrac-
tació pública. La contractació pública ha estat en diverses oca-
sions al centre dels casos de corrupció, per això mantenim que 
els processos de licitacions i de contractació cada cop s’han de 
blindar més per garantir a la ciutadania que les contractacions 
públiques es fan amb la deguda publicitat i es garanteix la pública 
concurrència. 

En aquest sentit la Llei de Contractes del Sector Públic, sota el 
nostre punt de vista, millora molts aspectes dels processos de 

contractació. Entenem que la seva implementació i aplicació re-
quereix un període d’adaptació i pot demorar algunes contracta-
cions que fins ara es feien de forma mes àgil, però crec que ha 
de ser benvingut qualsevol canvi que asseguri a la ciutadania 
que els seus recursos es gestionen de forma diligent i assegurant 
que qualsevol empresa o prestador de serveis tingui les mateixes 
oportunitats si vol oferir el seus serveis a l’administració pública.

HAUREM D’ESPERAR DICTÀMENS DE LES DIFERENTS JUNTES 
CONSULTIVES PER ASSENTAR UNA REGLA CLARA I SEGURA 

PEL QUE FA A AQUEST TIPUS DE CONTRACTACIÓ

Dimas Gragera
Portaveu de C’s a Santa Coloma de 
Gramenet i diputat al Parlament

LA IMPLEMENTACIÓ DE LA LLEI DE CONTRACTES REQUEREIX UN 
PERÍODE D’ADAPTACIÓ I POT DEMORAR ALGUNES 

CONTRACTACIONS QUE FINS ARA ES FEIEN DE FORMA MÉS ÀGIL

PARTITS POLÍTICS

Lluís Moreno
Secretari de Política Municipal ICV

En el moment de tancar l’edició d’aquesta revista, no havíem rebut 
el text de resposta a la pregunta d’aquest mes.

FE D’ERRATES
En la revista núm. 400 l’article havia d’anar signat per Arnau Fu-
nes, portaveu del Grup d’Entesa de la Diputació de Barcelona i 
regidor de Cornellà de Llobregat
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RACÓ DE L’ASSOCIAT
SANT JOAN DE LES ABADESSES FA UNA 
CAMPANYA A LES XARXES PER LLUITAR 
CONTRA LA PÈRDUA DE POBLACIÓ

La despoblació és un problema que afecta molts municipis. 
Sant Joan de les Abadesses (Ripollès) n’és un. En els vint 
últims anys ha perdut més de 450 veïns, una xifra important 
per a un poble d’uns 3.200 habitants. Des de l’Ajuntament 
han iniciat una campanya per captar veïns que “arrelin” al 
poble. S’ofereix un carnet per participar en les activitats de 
forma gratuïta a tots aquells que s’hi empadronin el 2019. 
“És una excusa per conèixer-los millor, que participin i que, 
si tenen problemes d’habitatge o feina, poder-los buscar 
solucions”, afirma l’alcalde. Entre els punts forts, destaquen 
viure en un “entorn privilegiat” de natura, estar ben comuni-
cats (la fibra òptica esta en procés) i uns “bons serveis pú-
blics” amb una escola-institut, un CAP renovat i llar d’infants.

‘Un poble per viure’ és l’eslògan que Sant Joan de les Aba-
desses (Ripollès) ha escollit per a la campanya. A banda 
dell carnet, també es fa difusió d’un vídeo promocional que 
ha fet Zeba Produccions on es dona veu a tres famílies que 
expliquen els motius pels quals creuen que van prendre 
una bona decisió quan van escollir el poble. La pèrdua de 
població és un tema que preocupa molt al municipi. En els 
vint últims anys, han passat de tenir 3.700 veïns a uns 3.270 
durant el 2017.

TORREBESSES FA LA PRIMERA RUTA GUIADA 
DE PEDRA SECA DESPRÉS DE SER NOMENADA 
PATRIMONI IMMATERIAL DE LA UNESCO

El municipi de Torrebesses, al Segrià, ha encetat una ruta 
guiada per veure les construccions de pedra seca, després 
que la Unesco les declarés Patrimoni Immaterial de la Huma-
nitat. L’alcalde, Mario Urrea, explica que el nomenament és 
una “gran oportunitat” pel territori que els permetrà “diversifi-
car l’economia” i centrar-se més en el turisme. La candidatu-
ra ha estat promoguda per vuit països entre els quals Suïsa, 
Grècia, Xipre, Itàlia, França, Espanya, Croàcia o Eslovènia. A 
Torrebesses, segons l’alcalde, estan catalogades 500 cons-
truccions, anomenades populars, entres les quals hi ha 58 
cabanes de volta, 53 aljubs on s’hi guardava aigua i uns 500 
quilòmetres de marges de pedra.

A la resta de Catalunya, comarques com el Penedès, el Ba-
ges, l’Empordà i la Terra Alta, també hi ha construccions 
d’aquest tipus però amb “una tècnica diferent”, explica el 
batlle, tenint en compte que la peculiaritat de la pedra de 
Torrebesses és que “ve d’una pedrera” i no pas del resultat 
de treure pedra en feines com “llaurar”.

Responsables del vídeo i la campanya que es difón a les xarxes socials.
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Tweets
#municipisenpositiu

Annabel Moreno (ERC). Alcaldessa d’Arenys de Mar

“LES PLATGES D’ARENYS HAN DE SER UN 
REFERENT DE QUALITAT”

Alcaldessa: Annabel Moreno (ERC)
Professió: Advocada
Habitants: 15.289
Pàgina web: www.arenysdemar.cat
Sou alcaldessa: 43.430 € bruts anuals 
Sou regidors: varia segons cada cas (% dedicació, 
portaveus, junta de govern)

#Tarragona engega un Pla Integral de 
Millora per posar a punt la ciutat que 
coordina els serveis de neteja, jardineria, 
Brigada i Guàrdia Urbana

Ajuntament de Tarragona
@TGNAjuntament

#Berga es converteix en la ciutat més gran 
de Catalunya que aposta per la recollida 
d’escombraries porta a porta

Ajuntament de Berga
@ajberga

El Pla d’Acció Municipal de la #Dipta ha 
injectat prop de 22M€ a 190 ens locals

Diputació de Tarragona
@Dipta_cat

#Mollerussa desplega un pla de formació 
ciutadana per utilitzar els desfibril·ladors

Ajuntament de Mollerussa
@ajmollerussa

@Girona_cat comprarà habitatges per 
destinar-los a l’emancipació de joves del 
municipi

Ajuntament de Girona
@Girona_cat

OPINIÓ

#Aitona posa en marxa una iniciativa 
turística pionera a Lleida amb visites que 
exploren el fet religiós al municipi

Ajuntament d’Aitona
@aj_Aitona

Arenys de Mar és un municipi del Mares-
me amb poc més de 15.000 habitants. 
L’existència de la vila és relativament 
recent, atès que té –només– 400 anys. 
Abans que esdevingués municipi, però, 
el que avui és Arenys albergava l’únic 
port al nord de Barcelona, un port natu-
ral que era la porta d’entrada de pirates 
i operacions militars que feia perillós viu-
re-hi. De mica en mica, però, es va anar 
poblant i es van construir fins a 13 torres 
de defensa on els vilatans s’hi amotina-
ven per repel·lir els atacs de pirates i fo-
rans. L’entorn, l’espai i el paisatge poden 
ser un bon motiu perquè aquells primers 
homes i dones decidissin establir-s’hi 
malgrat les amenaces. I aquest esperit 
d’estima al poble i de resiliència sembla 
perdurar entre els arenyencs, i una bona 
mostra n’és l’alcaldessa del municipi, 
l’Annabel Moreno.

Moreno ha espremut els dos anys i mig 
que fa que és alcaldessa “desencallant 
temes que feia molts anys que estaven 
aturats”, tals com “comprar un antic 
convent de monges Clarisses per poder 
traslladar la biblioteca, 10 km d’arranja-
ment de carrers, iniciar la construcció 
d’una tercera pista esportiva, la cons-
trucció d’una nau per a la brigada muni-
cipal, canviar una gran part dels fanals 
del municipi per llums LED o treure un 
abocador il·legal de pneumàtics que 
feia més de 25 anys que hi era”, i asse-
gura haver fet tot això encarant el man-
dat “sense por” i “afrontant els proble-

mes, no deixant-los morir sobre la taula”. 
L’alcaldessa fa un balanç “molt positiu 
del mandat” i repetirà com a alcaldable 
d’Arenys amb diversos reptes i projec-
tes pels propers anys, com “construir la 
seva nova biblioteca”, “anar més enllà 
en la reducció i recollida de residus” i la 
“recuperació de les nostres platges, la 
joia de la corona de la vila”, alhora que 
destaca especialment el repte “de cons-
trucció d’habitatge protegit per donar al-
ternatives a les persones que no poden 
afrontar el preu del lloguer”. 

Seguir treballant “incansablement” és 
la recepta que Annabel Moreno aplica-
rà si és reescollida com a alcaldessa 
d’Arenys, amb la voluntat que Arenys 
sigui una vila “de referència quant a 
qualitat de les platges i l’oferta cultural, 
però també ha de continuar rehabilitant 
els seus carrers perquè sigui atractiva 
i pràctica per als seus vilatans i també 
per a la gent que ens visita”, així, asse-
gura Moreno, “els ciutadans estaran en-
cara més orgullosos de la vila”.

En el terreny més personal Moreno des-
taca que ser alcaldessa és un “sacrifici 
personal” ja que “estàs al servei de les 
persones les 24 hores del dia els 365 
dies de l’any” i és llavors quan “te n’ado-
nes de la importància de les paraules 
‘servidor públic’, tot i que en destaca 
“la satisfacció molt gran quan les coses 
surten bé, sobretot podent facilitar la 
vida de la gent”.

#Tàrrega engega un projecte que promou 
el creixement econòmic del territori amb els 
usos del canal Segarra-Garrigues

Ajuntament de Tàrrega
@ajtarrega
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OPINIÓ
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